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ABSTRACT
Introduction: Obesity is a very complex disease that develops from the interaction between multiple genetic and the environmental factors. Leptin is a polypeptide hormone that inhibits food intake and stimulates energy expenditure. Soluble leptin receptor (Ob-Re) makes up the main binding compound of the leptin in the blood plasma.
Objective: To investigate whether parental obesity influences serum leptin hormone and soluble leptin receptor (Ob-Re) concentrations among obese adults in the Gaza Strip.
Methods: A case-control design was used. Sample used was convenient and obtained from two biggest obesity clinics in the Gaza strip. It consisted of 83 obese adults without history of other diseases  (case group). Control group consisted of  83 eligible normal weight adults  that was selectively chosen from the same clinics. Self reported structured interviews and serum blood samples were obtained from both groups. Human leptin competitive ELISA kits were used for determination of leptin and Ob-Re concentrations in the blood serum. SPSS system was used to analyze the data.
Results: About 69% of the case group was found to have paternal and/or maternal obesity. Moreover, the mean of serum leptin hormone levels for the obese adults with history of obese parents was significantly higher than those obese adults without history of obese parents (p= 0.019).  No significant  correlation was observed between parental obesity and Ob-Re Levels among the case group (p=0.884).
Conclusion: Parental  obesity has an important  role in appearance of obesity and subsequent increase in  leptin level during adulthood.
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مقارنة بين  بدانة الأباء وبدانة الأبناء البالغين من حيث  هرمون اللبيتن و مستقبله الذائب  في الدم في قطاع غزة
المستخلص
تعتبر البدانة من الأمراض العصرية المعقدة الناتجة من تداخل عوامل وراثية وبيئية مختلفة, كما يعتبر هرمون اللبيتن من الهرمونات الهامة التي تتحكم في كتلة الجسم، ويمثل مستقبله الذائب الناقل الأساسي له في بلازما الدم. 
تهدف الدراسة للتحقق من وجود علاقة بين بدانة الأباء بمستوى كل من هرمون اللبيتن و مستقبله الذائب في بلازما الدم لمرضى البدانة البالغين في قطاع غزة, و اشتملت عينة الدراسة على 83 فردا بدينا خال من الأمراض ذات العلاقة (مجموعة تجريبية)، وعلى 83 فردا ملائما (مجموعة ضابطة), و جمعت العينات من خلال المقابلة وتعبئة استبانه، كما سحبت عينات دم لفحص هرمون اللبيتن ومستقبله الذائب باستخدام جهاز ELISA, و استخدمت الحزمة الإحصائية  SPSS.13 لتحليل البيانات والنتائج التي تم الحصول عليها.
أظهرت النتائج أن آباء 69 % من أفراد المجموعة التجريبية سمان , وأنه يوجد  علاقة طردية ذات دلالة إحصائية بين بدانة الأباء و ارتفاع مستوى هرمون اللبيتن بين عناصر المجموعة التجريبية(p= 0.019)   ، ولم تستطع الدراسة إثبات أي فروق في مستقبل اللبيتن الذائب بين عناصر نفس المجموعة تبعا لمتغير البدانة عند الأباء  (p=0.884).
خلصت نتائج الدراسة أن بدانة الأباء تعتبر عاملا أساسيا من عوامل البدانة وارتفاع مستوى هرمون اللبتين لدى البالغين في قطاع غزة.         
